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Summary

        
The Ellis formula for the sterilization of tumors is compared with isoeffect curves for sterilizing doses as a function of the fractionation number N. Using cell parameters from human kidney cells irradiated in cell cultures we get a good agreement over a wide range of N values. The exponents obtained from the calculations are 0,26–0,30 and 0,36 for 200 keV X-rays, Co-60 rays and high energy electrons respectively. A reduction of tumor cells to 10−8 seems sufficient for tumor sterilization. For normal tissue Ellis has proposed another formula (for X-rays) where a time factor T0,11 concerns homeostatic repair and proliferation of normal alls. The Ellis formula can be simplified when we assume that all treatment schemes be given with the same weekly dose-rate, i.e. have the same „hardness”. Cell survivals according to this formula have been calculated and tolerance doses for other radiations giving the same effect computed. Only for electrons do the tolerance doses exceed the sterilizing doses.


        
The Ellis formula does not represent isoeffects and can only be regarded as an approximation. Tolerance doses can be calculated giving the same cell survivals for all N-values, i.e. isoeffects, and a comparison with sterilizing doses shows a good agreement with clinical experience. However, the influence of the overall-dose rate still is an unsolved problem which can only be solved experimentally.


      
        
Zusammenfassung

        
Für die Tumorsterilisation mittels fraktionierter Bestrahlung hat Ellis die Formel Dtotal= K · N0,24 aufgestellt, in der N die Fraktionierungszahl und K eine Konstante bedeutet. In einem log-log-Diagramm entspricht diese Formel einer geraden Linie (Strandquist). Der Vergleich von Tumorsterilisationsdosen mit Dosiseffektkurven von bestrahlten menschlichen Nierenzellen in Gewebekulturen ergab über einen weiten Bereich der N-Werte eine gute Übereinstimmung. Die für N errechneten Exponenten waren 0,26 bis 0,30 und 0,36 für 200 keV Röntgenstrahlen, Co60-gamma-Strahlen und schnelle Elektronen. Eine Reduktion der Tumorzellen auf 10−8 scheint dabei für die Tumorsterilisation ausreichend zu sein. — Für normale Gewebe hat Ellis eine andere Formel (Röntgenstrahlen) vorgeschlagen in die der Zeitfaktor T eingeführt wird: Dtoleranz= K · N0,24· T0,11. Toleranzdosen, die nach der Isoeffektmethode berechnet wurden, ergaben für verschiedene Strahlenarten den gleichen Wert. Nur für schnelle Elektronen lagen die Toleranzdosen wesentlich höher als die Sterilisationsdosen. Toleranzdosen können berechnet werden, so daß für alle N-Werte das gleiche Zellüberleben erreicht wird. Die Ellis-Formel stellt keine Isoeffekte dar und kann daher nur als eine Annäherung betrachtet werden. Die Bedeutung der Gesamtbehandlungszeit ist jedoch noch nicht klar und erfordert weitere experimentelle und klinische Untersuchungen.
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